
5

شرق: در همان روزهایی ابتدایی همه گیری ویروس کرونا در چین و شیوعش 
به دیگر نقاط دنیا، یک بحث و نگرانی به طور جدی هم از ســوی ســازمان 
بهداشت جهانی و هم دیگر مؤسســات بین المللی اقتصادی و تحلیلگران 
حوزه اقتصاد سلامت مطرح شد و همین نگرانی حالا به مسئله تبدیل شده 
 اســت؛ آن روزها این افراد و مؤسســات نگران شرایط پس از کشف واکسن و 
بی عدالتی در توزیع آن بودند و کار حتی به جایی رسید که بهداشت جهانی 
در چندیــن بیانیه و طرح خواســتار نگاه غیرکالایی به واکســن کرونا شــد. 
تحلیلگران در آن روزهای ابتدایی شــیوع ویروس کرونا می گفتند با توجه با 
آثار به شــدت منفی این ویروس بر زندگی و اقتصاد همه کشورها، باید فرایند 
توزیع واکســن عادلانه باشد که کشورهای با اقتصادی ضعیف تر هم بتوانند 
به این واکســن و بازگشــت به زندگی عادی دسترسی پیدا کنند. بیش از یک 
سال پس از ســربرآوردن این ویروس، حالا شرکت های مختلفی به واکسنی 
مناســب برای مقابله با این ویروس دست پیدا کردند و همان نگرانی پیشین 
هم به مسئله تبدیل شده  است. در ایران هم اگرچه چندین شرکت و گروه در 
تولید واکسن گام های مهمی برداشتند و واکسن برکت هم مراحل مختلف را 
با موفقیت طی کرده ولی همچنان واردات واکسن به داخل کشور موضوعی 
چالش برانگیز اســت. بحث اصلی زمان واکسیناســیون مــردم و گروه های 
حساس یک کشور است و در ایران هم پزشکان و تصمیم گیران حوزه درمان 
معتقدند که باید روند واردات واکســن خیلی ســریع تر آغاز می شد. هرچه 
هســت حالا و در اوایل ســال ۱۴۰۰ دولت ایران مجوز واردات واکسن کرونا 
به بخش خصوصی را هم صــادر کرده اما به نظر می آید این بخش هم در 
واردات واکسن به کشور با مشکل جدی روبه رو هستند و آن هم از دست دادن 
زمان مذاکره برای خرید واکســن است؛ چراکه بسیاری از کشورها حتی پیش 
از تولید واکسن، با شرکت های مهم قرارداد خرید واکسن امضا کردند و بخش 

خصوصی ایران، این روزها گزینه چندانی برای خرید ندارد.
ماجرای مجوز  واردات واکسن کرونا به بخش خصوصی چیست؟

بحث و موضوع پرچالش این روزها درباره واردات واکســن کرونا به یک 
فراخوان برمی گردد؛ سازمان غذا و داروی کشور در فراخوانی از شرکت های 
خصوصی خواست تا «چنانچه قادر به تأمین واکسن کووید۱۹ از منابع معتبر 
مورد تأیید این ســازمان هســتند، به قید فوریت درخواست خود را همراه با 
مســتندات ارائه کنند». چندی پس از انتشــار این فراخوان، حیدر محمدی، 
مدیــرکل امور دارو و مواد تحت کنترل با حضور در برنامه ای رادیویی گفت: 
«برای تأمین واکسن مسیر واردات، قرارداد و ساخت داخلی را پیش رو داریم. 
با توجه به اینکه می دانستیم اولین تاریخ تولید و عرضه واکسن داخلی زودتر 
از خرداد امســال امکان پذیر نخواهد بود، باید واکســن را وارد می کردیم که 
واکســن های استرازنکا، اسپوتنیک و بهارات از آن جمله هستند. واردات این 
واکسن ها تا عرضه واکسن داخلی ادامه خواهد داشت». او در بخش دیگری 
از سخنان خود ضمن اشاره به اینکه واردات واکسن انحصاری نبوده، افزود: 
«هیچ وقت واردات واکســن ما انحصاری نبوده است. بخشی از واکسن های 
مورد استفاده ما توسط دو مؤسسه رازی و پاستور ساخته می شود و بخشی 
از واردات واکسن هم توسط برخی شرکت های خصوصی انجام می گیرد ولی 
توسط وزارت بهداشت خریداری می شود. در رابطه با واکسن کرونا هم انتشار 
فراخــوان اول در اول فروردین با هدف اســتفاده از منابع هیئت امنای ارزی 
انجام شد که این مجموعه دولتی بوده و توان محدودی دارد. به همین دلیل 
تصمیم گرفتیم از توان همه شــرکت های خصوصی کــه در این کار تجربه 

دارند، اســتفاده کنیم». محمدی در این برنامه به احتمال ورود واکســن به 
بازار ســیاه نیز اشاره کرد و گفت: «متأسفانه نشت واکسن به بازار غیررسمی 
همیشه بوده است. برخی از واکسن ها هم اصل نیستند. ممکن است شرکتی 
یا شــخصی با چمدان این واکسن را وارد کنند  یا اشخاصی سرنگ خالی را پر 
می کنند و به نام واکسن می فروشند؛ همان طور که در فروش داروی رمدسیویر 
ایــن اتفاق رخ داد». پس از این فراخوان «حســن روحانی» رئیس جمهوری 
ایران هم در جلسه ۱۱ فروردین هیئت دولت ضمن اشاره بر این موضوع که 
هر بخش خصوصی با ارز نیمایی می تواند واکســن را وارد کند و در مراکزی 
که زیر نظر وزارت بهداشت است، توزیع کند در بخش دیگری از سخنان خود 
نیــز بر این موضوع تأکید کرد که «حتی تولیدکننــدگان بزرگ و کارخانه های 

بزرگ نیز می توانند برای کارگران خود اقدام به خرید واکسن کنند».
راه باقی مانده پیش روی بخش خصوصی چیست؟

مجوز به بخش خصوصی برای واردات واکســن بــه ایران و همچنین 
تلاش های این بخش در این چنــد روز البته بی نتیجه ماند تا اینکه بالاخره 
خبر رســید که شرکت های معتبر تولید واکســن، پیش تر و در قراردادهایی 
واکســن تولیــدی خود حتی تــا چندماه  آینــده را پیش فــروش کرده اند و 
عملا در حال حاضر امکان چندانی برای واردات واکســن به ایران از ســوی 
بخش خصوصــی وجود ندارد. دراین باره امــا دو روز پیش رئیس اتحادیه 
واردکنندگان دارو پیشنهاد تازه ای را مطرح کرد و از یک راه دیگر سخن گفت. 
«ناصر ریاحی» که با ایســنا ســخن می گفت، دراین باره توضیح داد: بخش 
خصوصی از همان روز نخستی که کرونا وارد کشور شد، اعلام کرد که آماده 
است با تمام قوا و با استفاده از تمام امکانات خود بدون هیچ چشمداشت 
مالــی و با هدف کمک به ســلامت و اقتصاد کشــور، در تمامی حوزه هایی 
که اعلام نیاز شــود حضور یابد و در حد ظرفیــت خود تلاش می کند برای 
کاهش فشار شیوع کرونا گام بردارد. عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تهران 
با بیان اینکه از ابتدای شیوع کرونا، بسیاری از شرکت های بین المللی ترجیح 
دادند که با دولت ها کار کنند، توضیح داد: با توجه به گســتردگی شیوع این 
ویروس و هزینه کلانی که تحقیق بر روی واکسن و سپس تولید و توزیع آن 
نیاز داشــت، دولت ها محوریت کار را در اختیار گرفتند و در ایران نیز وزارت 
بهداشــت و سازمان غذا و دارو نقش اصلی را داشــتند و در حوزه واردات 
نیز هیئت امنای ارزی وزارت بهداشت پیگیری ها را انجام داد. ریاحی ادامه 
داد: همان طــور که بخش خصوصی ایران اعلام کــرد که در پیگیری کرونا 

به دنبال ســودآوری اقتصادی نیست، شرکت های سازنده واکسن در جهان 
نیز اعلام کردند که تا ۲۰ درصد از جمعیت دنیا واکســینه نشود، هیچ طرح 
و برنامه ای برای ســودآوری نخواهند داشــت و تولیدات خود را با حداقل 
قیمت و بدون ســود عرضه می کنند. از این رو بخش خصوصی ایران نیز به 
دولت اعلام کــرد در پیگیری این موضوعات هر کمکــی نیاز بود، می تواند 
روی ظرفیت این بخش حســاب کند. او با بیان اینکــه امروز تمام جهان از 
مشکل کمبود واکســن کرونا رنج می برد، توضیح داد: بسیاری از کشورهای 
توســعه یافته از ماه ها قبل واکسن شــرکت هایی که احتمال موفقیت آنها 
بیشــتر بود و در مراحل مختلف آزمایش و کارآزمایی بالینی موفق بودند را 
رزرو کردند و در واقع با ســرمایه گذاری در این طرح ها، اولویت مصرف را به 
خود اختصاص دادند که متأسفانه ما در ایران مقدمات لازم برای این مسئله 
را نداشــتیم. با این وجود در شرایط فعلی حتی این کشورهای توسعه یافته 
نیز محدودیت های زیادی در مسیر واکسیناسیون دارند. عضو اتاق بازرگانی 
تهران افزود: برای مثال امروز کشــورهایی مانند آمریکا اعلام کرده اند که با 
توجه به نیاز اتباع خودشــان به واکسن، صادرات این محصول را یا ممنوع 
کرده انــد یا آن را به حداقل کاهش داده اند و همین مســئله توزیع عادلانه 
واکســن را با چالش مواجه کرده است. از ســوی دیگر در کشورهایی مانند 
کانادا یا برخی کشورهای اتحادیه اروپا، به دلیل کمبود واکسن، دوز نخست 
را تزریــق می کنند و دوز دوم را به چند ماه بعد موکول می کنند که اساســا 
معلوم نیست میزان اثرگذاری آن چگونه خواهد بود. ریاحی با تأکید بر اینکه 
باید بپذیریم امروز در ســطح جهانی کمبود شدید واکسن وجود دارد، گفت: 
برای ما که در طرح هایی که در حال حاضر به نتیجه رســیده اند، مشــارکت 
نکرده ایم و از قبل واکســن رزرو نکرده ایم، قطعا واردات گســترده واکســن 
دشــوار خواهد بود و باید مقدمات گســترده ای برای این کار فراهم شــود. 
ریاحــی با تأکید مجدد بر محدودیت تعداد واکســن های تولیدی در جهان 
و مشــکلاتی که دولت ها در این زمینه دارند، بیان کرد: یک گزینه باقی مانده 
تعدادی شرکت سرمایه گذاری در سراسر دنیا هستند که از همان ابتدا روی 
شرکت های سازنده واکسن و طرح هایشان سرمایه گذاری کرده اند و امروز در 
جواب این ســرمایه گذاری، بخشی از سود خود را در قالب واکسن در اختیار 
گرفته اند. او ادامه داد: قطعا تعداد واکسن هایی که آنها در اختیار دارند نیز 
محدود است اما به هر حال امکان پیگیری موضوع وجود دارد. واکسن آنها 
احتمالا از قیمت واکســنی که شرکت های تولید کننده اعلام کرده اند، بیشتر 
خواهد بود و از این رو احتمال آنکه شایعه و شائبه در مسیر آن به وجود آید، 
دور از ذهن نیست. عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه بخش خصوصی 
آمادگی دارد اطلاعات مربوط به واکســن های موجود در این شــرکت ها را 
به وزارت بهداشــت و هیئت امنای ارزی تحویل دهد، اظهار کرد: ما در این 
مســیر بدون نفع اقتصادی تمام تلاش خود را به کار خواهیم بست و حتی 
ترجیح می دهیم اطلاعات به هیئت امنای ارزی تحویل شود، آنها اطلاعات 
را بررســی و صحت سنجی کنند و کار واردات از سوی خودشان انجام شود 
و در غیر این صورت نیز تمام مراحل کار از سوی مقامات دولتی رصد شود. 
ریاحی ادامه داد: تمام همکاران ما و با هر ظرفیتی که دارند، در حال تماس 
هســتند تا حتی بخش کوچکی از مشکلات مربوط به کرونا و تأمین واکسن 
حل شــود. در رابطه با واکسن نیز همکاری ها با تمام ظرفیت ادامه خواهد 
داشت و ما تلاش می کنیم با نگاهی ملی و با هدف کاهش مشکلات مردم، 

هر اقدامی را که ممکن است، پیگیری کنیم.

اقتصاد

ادامه از صفحه اول اخبار 

خداحافظی «ال جی»
 از بازار تلفن هوشمند

ایســنا: شــرکت ال جی الکترونیکــس با هدف  �
یکپارچه کــردن فعالیت هایــش و متمرکزشــدن به 
پروژه های آتی ماننــد قطعات خودروی برقی، واحد 
ارتباطــات موبایل ضررده خــود را تعطیل می کند و 
نخســتین برند بزرگ تلفن هوشــمند است که از این 
بازار خارج می شــود. شــرکت ال جــی در بیانیه ای 
اعــلام کرد در ۳۱ جــولای به تولیــد و فروش تلفن 
همراه خاتمه می دهد تا منابع خود را در حوزه های 
برخوردار از رشــد ماننــد خودروهــای برقی، خانه 
هوشــمند، روباتیک و هوش مصنوعی متمرکز کند. 
تلفن هــا ۸.۲ درصــد از فــروش ال جی را در ســال 
میلادی گذشــته تشــکیل دادند. ضرر کوتاه مدت در 
درآمد این شــرکت پیش بینی می شــود امــا انتظار 
می رود این تعطیلی نهایتــا در بلندمدت به نفع این 
شــرکت باشد. ال جی کســب وکار قطعات خودرو را 
تقویت خواهد کرد و به طراحی فناوری های موبایل 
مانند شبکه نسل ششــم و دوربین ها ادامه می دهد. 
ارزش ســهام ال جی در پی اعلام این خبر ۴.۱ درصد 
صعود کرد. شرکت ال جی دیسپلی که زیرمجموعه 
این شرکت است هم حداکثر ۶.۳ درصد صعود کرد. 
ال جی یکی از پیشگامان سیســتم عامل اندروید بود 
و با گوگل در خط تولید تلفن هوشــمند نکسوس و 
تولید بخشی از بهترین فناوری های دوربین و صفحه 
نمایش در نخستین روزهای این حوزه همکاری کرد. 
این شــرکت در آمریکا ســومین برند پــس از آیفون 
اپل و سامســونگ الکترونیکس کره جنوبی بود، اما 
سال هاســت که توان رقابتی خود را از دســت داده 
بود و وان پلاســی چینی این شــرکت را کنار زده بود. 
 ال جی الکترونیکس در ژانویه اعلام کرده بود مســیر 
کسب وکار تلفن هوشمند خود را بازبینی خواهد کرد 
و پیش تر قول داده بود امسال یک تلفن تاشو خواهد 
فروخت. به گفته منابع آگاه، این شــرکت مذاکراتی 
برای فروش واحد تلفن هوشمند خود داشته اما به 
دلیل اختلافات بزرگ بر سر ارزش پتنت های فناوری، 
مذاکرات به نتیجه نرسید. براساس گزارش بلومبرگ، 
ال جی الکترونیکس ممکن اســت خود را به عنوان 
یــک فراهم کننــده راهکارهای قطعــات خودروی 
الکتریکی معرفی کند و جذابیتش را برای غول های 
فناوری مانند اپل و خودروســازان سنتی که مایل اند 
خودروهای برقی هوشمند تولید کنند، افزایش دهد. 

تمدید اجباری قراردادهای اجاره 
با افزایش ۱۵ تا ۲۵ درصدی

تســنیم: مقام مســئول وزارت راه و شهرسازی با  �
اعلام میزان افزایش نرخ اجاره مســکن برای تمدید 
قراردادهای ســال ۱۴۰۰، گفت: قرارداد مســتأجران 
بعد از تیرماه به صورت خودکار تمدید می  شود. علی 
قائدی با اشاره به تمدید خودکار اجاره نامه ها در سال 
جاری اظهــار کرد:  مالکان به دلیــل تمدید خودکار 
قرارداد، نمی تواند حکم تخلیه بگیرند و بعد از پایان 
قرارداد مستأجر موظف نیســت خانه را تخلیه کند 
و توســط مراجع قضائی حکم تخلیه صادر نخواهد 
شــد. وی افزود: امســال میزان افزایش اجاره  بها در 
تهــران ۲۵ درصد، کلان شــهر ها ۲۰ درصد و ســایر 
شهر ها ۱۵ درصد است. وی اضافه کرد: در شرایطی 
که موجر قصد ساخت یا فروش واحد مسکونی خود 
را داشته باشند یا واحد مسکونی را برای فرزند خود 
که تشکیل خانواده داده است بخواهد، همچنین اگر 
مســتأجر برای چند ماه اجاره بهــا را پرداخت نکرده 
باشد، امکان صدور حکم تخلیه وجود دارد. معاون 
دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی درباره 
وام ودیعه تصریح کرد: پرداخت وام ودیعه مســکن 
به لحاظ شرایط کرونا در صورت موافقت مجدد ستاد 

مقابله با کرونا در سال ۱۴۰۰ هم ارائه خواهد شد.
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ماجرای مجوز واردات واکسن به بخش خصوصی چیست و چرا عملی نمی شود؟

 گردش به شرق ؛ یك تجربه تاریخيراه های پیش روی بخش خصوصی برای واردات واکسن
 قراردادی کــه آرزوی ملی دراختیارداشــتن صنایع 
ســنگین را در ســال ۱۳۵۱ محقق و اولین شمش چدن 
کارخانه ذوب آهن اصفهان در دی ماه این ســال تولید و 
کار کوره بلند این واحد بزرگ صنعتی در ۲۳ اسفند ۱۳۵۱ 
آغاز شــد.۱ اما شاید آنچه بهره گیری از آن تجربه تاریخی 
را در موضــوع قرارداد ایران و چین ممکن می کند، نحوه 
به کارگیری ابزار سیاســت خارجی در خدمت توســعه 
اقتصادی و صنعتی کشــور در آن تجربه تاریخی است. 
ناامیدی دستگاه حاکمه وقت از علاقه کشورهای غربی 
به توسعه صنایع ســنگین در ایران، آنان را بر آن داشت 
تا در سیاســت خارجی کشــور برای پیشــبرد توســعه 
اقتصادی تغییراتــی ایجاد کنند. در واقع مدیران ارشــد 
وزارت اقتصاد وقــت که مرکب از دو وزارتخانه صنایع و 
معادن و بازرگانی بود و در سال ۱۳۴۱ تأسیس و علینقی 
عالیخانی اقتصاددان و تکنوکرات برجسته را در رأس خود 
داشت، ناراضی از کارشکنی آمریکایی ها در صنعتی سازی 
گســترده ایران نگاه خود را به کشــورهای اروپای شرقی 
و روســیه معطوف کردند. نگاه و چرخش به شرقی که 
کاملا ازســوی شــاه مورد حمایت قرار گرفت. این تغییر 
رویکرد مبتنی بر توانمندی کشــورهای بلوك شــرق در 
حوزه صنایع سنگین و تمایل بسیار آنان برای همکاری با 
ایران بود که به نفت و گاز ایران نیاز فراوان داشتند. برای 
ایران نیــز این اقدام علاوه بر آنکه از بعد اقتصادی امکان 
تولید محصولات صنایع پایین دســتی و تداوم سیاســت 
صنعتی سازی در قالب مدل جایگزینی واردات را فراهم 
می کرد، سبب صرفه جویی در هزینه های ارزی کشور نیز 
می شد. اما موتور سیاســی چنین حرکت و چرخشی به 
شرق، نارضایتی شاه از سیاســت های دولت کندی بود؛ 
بنابراین، این اقدام می توانست به نوعی بیان نارضایتی و 
ابزاری برای فشار در جهت تغییر سیاست دولت آمریکا در 
قبال حکومت ایران باشد. حرکتی که بلافاصله هم نتیجه 
داد و موجب ناخشــنودی شدید آمریکایی ها شد. جالب 
آنکه شــدت مخالفت آمریکایی ها چنان بود که تهران با 
مسکو تصمیم گرفتند جزئیات مذاکرات خود برای ایجاد 
ذوب آهــن اصفهان را مخفی نــگاه دارند و خبر امضای 
این قرارداد پس از اتمام کار به ســفارت آمریکا رســید. 
آمریکایی ها البته این حرکت را از چشم علینقی عالیخانی، 
وزیر اقتصاد، می دیدند و او را عنصر نامطلوب دانســته و 
چندی بعد نیز از تغییر او از این ســمت که خود آنان نیز 
در کنار مخالفان قدرتمند داخلی، دستی در این برکناری 
داشتند، بســیار خشنود شــدند. هرچند ایجاد ذوب آهن 
اصفهان شرکت های غربی را قانع کرد که ایران در پروسه 
صنعتی سازی خود جدی اســت و پس از آن به فروش 
تجهیزات به ایران علاقه مندتر شدند، اما با تغییر عالیخانی 
و تفکیك مجدد وزارت اقتصاد به ســه وزارتخانه صنایع 
و معادن، بازرگانی و اقتصاد و دارایی، روند صنعتی شدن 
کشورمان به شدت آســیب دید و در واقع حرکت نزولی 
عصر طلایی توســعه اقتصادی ایران آغاز شد. چنانکه با 
آن جابه جایی و تغییر سیاست های اقتصادی از حرکت به 
سمت آزادسازی و محوریت بخش خصوصی به استیلای 
دولت به تأسی از افزایش شدید درآمدهای نفتی، نیاز به 
حضور و مشارکت بخش خصوصی در توسعه اقتصادی 
و ایجاد درآمد و اشــتغال به کناری نهاده شد و جای آن 
را کنترل قیمت ها و کاهش تعرفه هــا و واردات بی  در و 
پیکــر و... گرفت و موتور توســعه صنعتی کشــور رو به 
خاموشی نهاد.۲ در این نگاه بسیار اجمالی به یك واقعه 
اقتصادی در دهه ۴۰ و ۵۰ به خوبی مشــخص می شــود 
آنجا که اقتصاد و رفاه و پیشرفت و توسعه صنعتی کشور 
در دستور کار نظام تدبیر و سیاست گذاران باشد، سیاست 
خارجی و چگونگی تعامل و ارتباط با قدرت های جهانی 
می توانــد برگ برنده ای در جهت تحقق آمال و آرزوهای 
ملی باشد. اما آنجایی که چنین هدفی در منظر و افق نگاه 
سیاست گذار نباشــد و منافع فردی و جناحی و استیلا و 
رقابت های سیاسی هدف اصلی در نظام تدبیر کشور باشد 
و اقتصاد تابع و بازیچه سیاســت، جز شکست و ناکامی 

نصیبی نخواهد بود!
پی نوشت ها: ۱- داستان توسعه در ایران، دفتر نخست، 
گروه مهندسی خرد، ۱۳۹۷   ۲- سیاست در دولت پهلوی 
دوم: وزارت اقتصاد و سیاســت صنعتی، ۴۸-۱۳۴۱، ولی 

نصر، فصلنامه گفت وگو، شماره ۸۶، آذر ۹۹.

شرق: پس از ســال ها بحث و بررسی درباره یک طرح، 
حالا قرار اســت از امســال مالیات بــر خانه های خالی 
رســما عملی شود. این طرح در ســال گذشته به قانون 
تبدیل شــد و به مرحله اجرا رســید. طبق اعلام رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی، مــرداد ۱۴۰۰ اولین مالیات از 
خانه های خالی دریافت می شــود. ماجــرا به تصمیم 
سال گذشته مجلس و بررسی و تدوین برنامه هایی برای 
عملیاتی   کردن هر چــه زودتر این طرح برمی گردد که در 
نهایت به قانون هم تبدیل شد. بر اساس این طرح که ۲۲ 
تیر سال گذشته از سوی مجلس یازدهم و در دو فوریت 
با ۱۱ تبصره تصویب شد، خانه های خالی مشمول مالیات 
می شــوند. اگرچه خلاصه ایده طرح همین یک جمله 
یعنی مالیات گرفتن از صاحبان خانه های خالی اســت، 
اما طرح جزئیات فراوانی هم دارد. بر اساس این قانون، 
واحدهای مسکونی واقع در شــهرهای بالای صد هزار 
نفر جمعیت که به استناد سامانه ملی املاک و اسکان 
کشور خانه خالی شناسایی شــوند، چنانچه بیش از ۱۲ 
ماه از پایان عملیات ســاخت (برای واحدهای نوساز) یا 
بیش از شــش ماه از آخرین نقل و انتقال یا آخرین زمان 
سکونت (برای واحدهای غیرنوســاز) گذشته باشد، در 
سال نخســت مشــمول مالیاتی به ازای هر ماه دو برابر 
ارزش اجاره ماهانه ملک می شــوند کــه این مالیات در 
ســال های بعد ۵۰ درصد بیش از سال قبل خواهد بود. 
همچنین، این مالیات از ســال دوم اجرا و مشمول تمام 
شهرها نیز می شود. بر اساس قانونی که مجلس نوشته 
و به تأیید شورای نگهبان رسیده است، اگر خانه ای بیش 
از چهار ماه خالی بوده و ســاکن نداشــته باشد، پس از 
آن به ازای هر ماه در ســال اول شــش برابر، سال دوم 
۱۲ برابر و ســال ســوم ۱۸ برابر مشمول مالیات متعلق 
به اجاره خواهد شــد. طبق ماده ۵۳ قانون مالیات های 
مســتقیم، درآمد مشــمول مالیات املاکی که به اجاره 
واگذار می شود، عبارت اســت از کل مال الاجاره، اعم از 
نقدی و غیر نقدی، پس از کسر ۲۵ درصد بابت هزینه ها و 
استهلاکات و تعهدات مالک نسبت به مورد اجاره. پس 
از اصلاحات صورت گرفته در این لایحه، ســرانجام و با 
تصویب مجلس و طی کــردن دیگر مراحل قانونی، این 
لایحه به قانون تبدیل شــد و به مرحله اجرا رسید و به 
دنبال اجرائی شــدن سامانه املاک و اسکان از ۲۸ مرداد 
سال گذشــته، معادل ۱.۵ میلیون واحد مسکونی خالی 
از سکنه شناسایی و برای مالکان آنها پیامک ارسال شد 
و صاحب خانه ها باید با توجه بــه لینکی که در پیامک 
قرار داشت، نسبت به اعلام وضعیت سکونت خانه خود 
اقدام می کردند که بنا بر گفته محمودزاده، معاون وزیر 
راه و شهرســازی، عدم اصلاح و تغییر وضعیت سکونتی 
به معنای خالی بودن خانه تلقی می شود. همچنین، بر 

اساس آخرین اعلام محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی، 
از ۱.۵ میلیون واحد خالی که تا کنون شناســایی شده اند، 
حدود ۳۰۰ هزار مسکن به سازمان امور مالیاتی معرفی 
و بــه موجب قانون، این ســازمان می توانــد برای اخذ 
مالیات اقدام کند. در تازه ترین خبر حالا قرار است اولین 
مالیــات از خانه خالی در تابســتان ۱۴۰۰ عملی شــود. 
به تازگــی هم رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی در این 
زمینه گفته که نخســتین مالیاتی که از خانه های خالی 
دریافت می شود، در مرداد ۱۴۰۰ و به اندازه نصف ارزش 
اجــاره ماهانه آن خواهــد بود. طبق اعــلام وی، برای 
مواجه نشدن با مالیات های بسیار سنگین، خانه های خود 
را اجاره دهید. هدف از مالیات بر خانه های خالی کسب 
درآمد نیست؛ هدف این است که افراد خانه های خود را 
خالی نگذارند. علاوه بر این، دو روز پیش وزیر مسکن نیز 

پیشنهادی را در این زمینه مطرح کرد.
پیشنهاد وزیر به کسانی که خانه خالی زیاد دارند

درباره این طرح خبرســاز در سال های گذشته، وزیر 
راه و شهرسازی با اشــاره به اجرای مالیات بر خانه های 
خالی از ۱۹ فروردین گفت: کســانی که خانه خالی زیاد 
دارنــد، در صورت عرضه بــه بازار، آمادگــی داریم به 
آنها زمین مرغوب شــهری جهت ساخت وساز بدهیم. 
«محمد اسلامی»، وزیر راه و شهرسازی که با خبرگزاری 
مهر ســخن می گفت، درباره تأثیر ثبت اطلاعات ملکی 
اشــخاص حقیقی و حقوقی در سامانه املاک و اسکان 
کشــور اظهار کرد: ما روند شناســایی واحدهای خالی 
را انجــام داده ایم، اما در قانــون هم آمده که باید همه 
افرادی که ملکی دارند، آن را در ســامانه اســکان ثبت 
کنند. او افــزود: ما یک میلیون و ۳۰۰ هــزار خانه خالی 
را به ســازمان امور مالیاتی معرفی کرده ایم؛ همچنین 
طبق اصلاحیه جدید قانون مالیات بر خانه های خالی، 
قانون گذار مــردم را به ثبت اطلاعــات ملکی خود در 
سامانه جامع املاک و اسکان و وزارت راه و شهرسازی را 
به تهیه زیرساخت های آن مکلف کرده است. اسلامی 
گفت: همین تکلیف قانونی موجب شــده تا شــرایطی 
در وزارت راه و شهرســازی فراهم کنیــم که مردم از ۱۹ 
فروردیــن اطلاعات ملکی خود را در ســامانه اســکان 
درج کنند. وزیر راه و شهرسازی همچنین در توضیح این 
موضوع گفــت: دیتابیس ما در وزارت راه و شهرســازی 
کامل اســت و اگر مردم اطلاعات ملکی را وارد نکنند، 
ما می دانیم که آنها چه تعــداد املاک در اختیار دارند. 
اما فراخوانی که از ۱۹ فروردین داریم، در حقیقت نوعی 
تأیید گرفتن از آنهاســت. داشتن مســکن برای زندگی و 
همچنین یک اقامتگاه در شــهر دیگر بــرای آنها مجاز 
است  اما افزون بر آن، مشمول مالیات مضاعف خواهد 
شد. اسلامی با تأکید بر اینکه درج اطلاعات ملکی افراد 

در ســامانه اسکان تأثیر بسزایی بر کنترل قیمت در بازار 
مســکن خواهد داشــت، ادامه داد: بر اساس اطلاعات 
ســامانه املاک و مســتغلات، به محــض اینکه اجرای 
قانــون مالیات بر خانه های خالی را شــروع کردیم، در 
ســه ماه پایانی سال گذشــته ۲۵ درصد قیمت مسکن 
کاهــش یافت و عرضه نیــز فراوان تر شــد. بنگاه های 
معاملاتی، مملو از فایل هایی اســت کــه برای فروش 
در اختیار املاکی ها قرار گرفته اســت. او یادآور شد: در 
هر صــورت عرضه بالاتر از طاقت بازار مســکن، حتما 
به تعدیل قیمت ها کمک می کند. وزیر راه و شهرســازی 
افزود: در کشور ما قیمت مسکن همچنان دچار حباب 
است و قیمت ها واقعی نیست. او در این باره ادامه داد: 
تا کنون درخواســتی از دولت بــرای تجمیع درآمدهای 
حاصــل از انواع مالیات های بخش مســکن در وزارت 
راه و شهرسازی نداشته ایم؛ چون دولت به دنبال کسب 
درآمد از مســیر مالیات های مســکن نیســت، بلکه به 
دنبال تعادل بخشــیدن به بازار بوده و دنبال این اســت 

که مســکن کالای ســرمایه ای نباشــد و از سوداگری و 
بورس بــازی خارج شــود. وزیر راه و شهرســازی گفت: 
مســکن باید به عنــوان کالای مصرفی در ســبد مالی 
مــردم قرار گیرد. برای ما هم تمام هدف این اســت که 
تمام پول هایی که برای ســرمایه گذاری در مسکن وارد 
می شــود، به بخــش تولید هدایت شــود نه در بخش 
ســوداگری. اســلامی درباره اینکه آیــا بخش هایی از 
مردم می توانند از پس رقم مالیاتی ســنگینی که برای 
خانه های خالی تعیین می شود، بربیایند یا خیر؟ گفت: 
نکته مهم این اســت کــه مالکان خانه هــای خالی یا 
واحد خود را به بازار اجاره بیاورند یا با فروش آن، برای 
ســرمایه گذاری به بخش های دیگر مانند ســایر بازارها 
منتقل کنند. باید کاری کنیم که سرمایه گذاری در بخش 
مسکن، صرفا به سمت تولید برود. او تأکید کرد: کسانی 
که واحد مسکونی خالی زیادی دارند، در صورت عرضه 
این واحدها به بــازار، آمادگی داریم در مقابل آن، زمین 

مرغوب شهری برای ساخت وساز بدهیم.

پیشنهاد وزیر مسکن به کسانی که خانه خالی زیاد دارند
تکلیف برنامه مالیات بر خانه هاى خالى چه مى شود؟

 نکویی با نکونامی رفت
مثل اینکه بخت ســیدعلی نکوئی را به ســختی 
و گرفتاری های مدیریتی گــره زده بودند. با وجود این 
او کوشــید همه زوایای حکومتی یک شهرستان را به 
نیازمندی هــای اداری یک اســتان ارتقــا دهد. وصف 
فعالیت هــای آقای نکویی در ســه اســتان نیازمند، 
مثنوی هفتاد من کاغــذ لازم دارد که آوردن اندکی از 
آن هم این نوشــته را بیــش از حد یک مقاله می کند. 
ســیدعلی نکویی زهرایی، پس از بازنشستگی با وجود 
اینکه سال های عمرش از ۶۰ گذشته بود، اما همچنان 
سرزنده و فعال بود. او یک سری فعالیت های فرهنگی 
و خدماتی فوق برنامه داشــت که بعد از بازنشستگی 
هم ادامه داد. عضویت در هیئت مدیره کانون نشــر و 
ترویج فرهنگ اسلامی حسنات که یک مرکز حمایتی 
و ارشــادی برای همــه صندوق های قرض الحســنه 
اســتان اصفهــان اســت، عضویت در هیئــت امنای 
خیریه علی و حســین همدانیــان، عضویت در هیئت 
امنای مؤسســه امام خمینی که مســئولیت ساخت 
مصلای بزرگ اصفهان را بر عهده داشت. عضو هیئت 
مؤســس مرکز آموزش عالی عقیــق و خدمات دیگر. 
داشتن این مســئولیت های فوق برنامه، علی القاعده 
شــغل تمام وقت نیســت، اما آقای نکویی با پذیرفتن 
مدیریت دفتر مؤسســه تنظیم و نشر آثار امام خمینی 
در اصفهــان، تا حدی که در توان داشــت، کوشــید و 
یادگارهای خوبی به جای گذاشــت تا اینکه دو هفته 
پس از آغاز بهــار ۱۴۰۰، این دنیای خاکی و این زندگی 

پرمشقت را واگذاشت و به ملکوت اعلا پرواز کرد.

ادامه از صفحه 2


